# الآية

# بِسْمِ اللّهِ الرّحْمَنِ الرّحِيمِ

قال تعالى :

هَلْ أَتَى عَلَى الْإِنسَانِ حِينٌ مِّنَ الدَّهْرِ لَمْ يَكُن شَيْئًا مَّذْكُورًا ﴿١﴾ إِنّا خَلَقْنَا الْإِنسَانَ مِن نُطْفَةُ أَمْشَاجٍ نَبْتَلِيهِ فَجَعَلْنَاهُ سَمِيعًا بَصِيرًا ﴿٢﴾ إِنّا هَدَيْنَاهُ السّبِيلَ إِمّا شَاكِرًا وَإِمَّا كَفُورًا ﴿٣﴾ إِنّا أَعْتَدْنَا لِلْكَافِرِينَ سَلَاسِلَ وَأَعْلَالًا وَسَعِيرًا ﴿مّا شَاكِرًا وَإِمّا كَفُورًا ﴿٥﴾ إِنّا أَعْتَدْنَا لِلْكَافِرِينَ سَلَاسِلَ وَأَعْلَالًا وَسَعِيرًا ﴿٤﴾ إِنّا الْمَابُونَ مِن كَأْسٍ كَانَ مِزَاجُهَا كَافُورًا ﴿٥﴾

صدق الله العظيم سورة الإنسان الآيات 1-5

# **Delication**

To my mother Fayza, my father Kamal Eldein, my brothers Mohammed, Monzer, Alsafe, Modar and to my little sister Rowa

For their grate support in my journey of life

With respect and love I dedicate this work

To all my teachers at SUST,

College of Medical Laboratory science

& to my colleagues &

Friends El Haj, Waleed, Fisal, Karar, Mohammed

Hopping to cast your admiration and

Pleasure...

#### **ACKNOWLEDGMENT**

Firstly I thank ALMIGHTY ALLAH for his bless of Life and creation

More great thanks to my supervisor Dr. Yusif Fadlalla for his close supervisions, valuable advices and stimulating suggestion

I would like to express unlimited thanks to Medical staff of Abo Anga Hospital for their help during sample collection

Great thanks to Research Lab staff at SUST for great help to do this work, thanks are also extended to my colleague Salma M. Khalifa for here assistance

### **ABSTRACT**

The aim of this study was to detect the co-infection of TB patients with HIV in Khartoum state.

The study was carried out in Abo Anga hospital during the period from March to September 2014 Enzyme Linked Immune Sorbent Assay (ELISA) was used to detect antibodies of HIV 1+2 in the TB patients serum. Out of 90 TB patients enrolled in this study, 74 were male (82%) and 16 were female (18%). It was found 13 (14%) were HIV seropositive that out 8 (62%) of them were male and 5 (38%) were female. The most age group affected was 20 to 30 years and the duration of TB treatments showed no significant effect (P>0.05) on HIV infection. This study concluded that there is moderate percentage of HIV seropositive among TB patients. Further studies are required for validation.

### المستخلص

هدف هذه الدراسة كان الكشف عن العدوى المشتركة بين فيروس نقص المناعة المكتسبة و مرض الدرن.

هذه دراسة تحليله مقطعية عرضيه انيه اجريت في الفتره من مارس الى سبتمبر 2014 في مستشفى ابوعنجه استندت على المرضى من العيادات و استخدم الانزيم المناعى المرتبط لاكتشاف الاجسام المضادة لفيروس نقص المناعة المكتسب 1+2 في مرضى الدرن كان العدد الكلى 90 مريض بالدرن شماتهم هذه الدراسة و تم تصنيفهم حسب الجنس الى 74 ذكور (82%) و 16إناث (18%) و جد منهم 13(14%) موجبة لفيروس نقص المناعة المكتسبة و حيث كانت المجموعة العمرية الاكثر تأثرا هي من لفيروس نقص المناعة المكتسبة و حيث كانت المجموعة العرن (القيمة الاحتمالية أكثر من 0.05 سنة, وجد ان لا علاقة بين العدوى بالفيروس و علاج الدرن (القيمة الاحتمالية أكثر من 0.05) خلصت الدراسة الى ان معدل الاصابة بغيروس نقص المناعة المكتسبة عند مرضي السل متوسط الانتشار وان مزيد من الدراسات مطلوبة للتحقق من صحة نتائج هذه الدراسة.

### **Table of contents**

Content	Page No
الاية	I
Dedication	II
Acknowledgment	III
Abstract	IV
المستخلص	V
Table of contents	VI
List of figures	IX
List of tables	X

## **Chapter one: Introduction and Objectives**

1.1	Introduction	1
1.2	Objectives	3
1.2.1	General Objective	3
1.2.2	Specific objectives	3
1.3.	Rationale	4

## **Chapter two: Literature review**

2	Literature review	5
2.1	Human Immunodeficiency Virus (HIV)	5
2.2	Transmission routes	5
2.3	Signs and symptoms	6
2.4	Pathogenesis and Virulence Factors of HIV	7
2.5	Diagnosis of HIV Infection	8
2.6	Treating HIV Infection and AIDS	8
2.7	Tuberculosis	8

2.8	Pathogenicity of Mycobacteria	9
2.9	Primary Infection & Reactivation Types of	9
	Tuberculosis	
2.10	Clinical Findings	10
2.11	Epidemiology and Transmission of Tuberculosis	10
2.12	Diagnosis of Tuberculosis	10
2.13	Tuberculin Sensitivity and Testing	11
2.14	Treatment	11
2.15	Prevention	11
2.16	Preventing TB among HIV-infected individuals	12

# **Chapter three: Materials and methods**

3.1	Study design	14
3.2	Study area	14
3.3	Study population	14
3.4	Sample size and sampling technique	14
3.5	Ethical considerations	14
3.6	Specimen collection	14
3.7	Data collection	14
3.8	Data analysis	14
3.9	Laboratory investigation	14
3.10	Principle	15
3.11	Procedure	15

3.12	Calculation	16
3.13	Interpretations of the results	17
	Chapter four: Result	S
4.	Results	18
	Chapter five: Discussion	on
5.1	Discussion	24
$\mathcal{J}.1$	Discussion	24
5.2	Conclusion	25
5.2	Conclusion	25

29

Appendices

# **List of Figures**

Figure 1	The general structure of HIV	6
Figure 2	Distribution of Tuberculosis patients	19
	according to gender	
Figure 3	Distribution of HIV in Tuberculosis patients	20
Figure 4	Distribution of HIV infection according to	21
	gender	
Figure 5	Distribution of TB and HIV infections	22
	according to age group	

## **List of Tables**

Table 1	Distribution of HIV infection according to	23
	duration of TB Treatments	